

**Белорусский государственный университет  
Филологический факультет  
Кафедра риторики и методики преподавания языка и литературы**

**Аннотация к дипломной работе  
"ИЗУЧЕНИЕ СТИЛИСТИКИ НА УРОКАХ  
РУССКОГО ЯЗЫКА В 5–7 КЛАССАХ"**

**БЕБКО  
Анастасия Николаевна,  
руководитель Савко И. Э.**

**2016**

## РЕФЕРАТ

**Структура дипломной работы.** Дипломная работа состоит из введения, двух глав, заключения, библиографического списка, включающего 43 наименования. Полный объём работы – 62 страницы печатного текста.

**Ключевые слова:** СТИЛИ РЕЧИ, ОБУЧЕНИЕ СТИЛИСТИКЕ, СТИЛИСТИЧЕСКИЕ УПРАЖНЕНИЯ, СТИЛИСТИЧЕСКИЕ ОШИБКИ, СТИЛИСТИЧЕСКИЕ УМЕНИЯ И НАВЫКИ, МЕТОДЫ ОБУЧЕНИЯ, УЧАЩИЕСЯ 5–7 КЛАССОВ.

**Объект** исследования – процесс обучения стилистике на уроках русского языка в учреждениях общего среднего образования.

**Предмет** исследования – содержание, этапы, методы обучения стилистике на уроках русского языка в 5–7 классах.

**Цель** исследования – описание методики изучения стилистики на уроках русского языка в 5–7 классах в учреждениях общего среднего образования Республики Беларусь.

**Методы** исследования: теоретический анализ литературы по теме исследования; обобщение опыта обучения стилистике; наблюдение за учебным процессом в учреждении общего среднего образования; пробное обучение на основе разработанной методики организации занятий.

**Полученные результаты и их новизна:** скорректировано содержание обучения стилистике на уроках русского языка в 5–7 классах; разработана методика ознакомления со стилями речи в 5 классе и углубления знаний о стилях речи в 6–7 классах с учетом того содержания, которое соответствует возрастным особенностям учащихся данных классов и интересно современным школьникам.

**Рекомендации по внедрению:** материал, представленный в исследовании, может быть использован при изучении стилистики на уроках русского языка в 5–7 классах учреждений общего среднего образования.

# ABSTRACT

**Bebko Anastasia Nikolaevna**  
**Learning style at Russian lessons in 5 – 7 classes**

Project Supervisor – Pedagogy PhD, Assistant Professor Sauko I. E.

**The structure of the thesis.** Diploma thesis consists of an introduction, two chapters, conclusion and bibliography, which includes 43 items.

The thesis contains 62 pages of printed text.

**Key words:** STYLE OF SPEECH, TEACHING STYLISTICS, STYLISTIC EXERCISES, STYLISTIC ERRORS, STYLISTIC ABILITIES AND SKILLS, TEACHING METHODS, LEARNERS GRADES 5 – 7.

**The object** of the research – the process of teaching stylistics at Russian language lessons in the institutions of secondary education.

**The subject** of the research – the content, phases, methods of teaching learners at the lessons of the Russian language in the 5–7 forms.

**The aim** of the research - a description of methods of studying style at the lessons of Russian in the 5-7 forms in institutions of secondary education of the Republic of Belarus.

**Methods:** theoretical analysis of literature on the research topic; generalization of experience teaching stylistics; observation of the educational process in the establishments of secondary education; test teaching through the developed technique of training organization.

**The results and their novelty:** the content of teaching style at the Russian language lessons in the 5–7 forms is adjusted; a methodology to review the speech styles in the 5th form and deepen knowledge about speech styles in the 6–7 forms in view of the content that corresponds to the age peculiarities of pupils of classes of data and interest of modern students is developed.

**Recommendations for implementation:** the material presented in the research can be used in the study of stylistics at the lessons of Russian in the 5–7 forms in the institutions of secondary education.